

Страздс М.Дз. (Латвийское лесоустроительное предприятие). О гнездовании среднего кроншнепа - *Numenius phaeopus* (L.) - в Латвии.

В статье приведены данные обследования II верховых болот Латвийской ССР, в которых отмечено гнездование среднего кроншнепа. В 6 из них гнездование этого вида обнаружено впервые, в период с 1981-1985 гг. В этот период средний кроншнеп отмечен, как гнездящийся в Латвии вид, в 8 болотах, главным образом в СВ части республики, в количестве 45-60 пар. Начало гнездования - первая половина мая, вылупление птенцов - в конце мая - начале июня. Представлены размеры яиц ( $n=12$ ).

M.Strazds (Latvian Forest Surveying Office). On the nesting of the Whimbrel - *Numenius phaeopus* (L.) - in Latvia.

The paper deals with data about 11 high bogs of the Latvian SSR where nesting of the Whimbrel is stated. On 6 bogs nesting is stated for the first time in 1981-1985. During this period Whimbrel is found as a nesting species on 8 bogs located mainly in the north-eastern part of the republic, totally about 45-60 pairs. Nesting begins in the first half of May, hatching at the end of May - early June. Egg dimensions are given ( $n=12$ ).

## 2.2.PIRMAIS MEŽA STĒRSTES - *EMBERIZA RUSTICA* PALL. - LIGZDOŠANAS GADĪJUMS LATVIJĀ\*

Meža stērste PSRS teritorijā sastopama mežu zonā no Kolas pussalas un Lādogas ezera līdz Anadiras baseinam un Kamčatkai, ārpus PSRS apdzīvo Somiju un Skandināvijas pussalas Z daļu. Tā ligzdo mitros krūmājos mežmalās, ezeru un upīšu krastos (Иванов, 1976).

---

\* Apstiprinājusi Latvijas ornitofaunistiskā komisija (nr.140).

Pēdējā laikā novērojama šīs sugas izplatīšanās DR virzienā. 60.-70.gados tā sasniedza Leģingradas apgabala R rajonus, 1974.-1977.gadā izplatījās Novgorodas apgabala, 1980.-1981.gadā sasniedza Pleskavas apgabalu (Мальчевский, Пукинский, 1983). 1979.gadā atzimēts pirmais meža stērstes ligzdošanas gadījums Igaunijā, Lahemā naci nālajā parkā (Rootsi, 1980). Ari vēlāk tā veirākkārt reģistrēta Igaunijas Z daļā (Ots, 1983). 1980.gadā novērots pirmais šīs sugas ligzdošanas gadījums Maskavas apgabalā (Степанян, Матюхин, 1983). Zviedrijā tālakais dienvidu punkts, kur atzīmēta meža stērstes ligzdošana ir Florana ( $60^{\circ}15'Z$ ; European news, 1982).

Latvija līdz šim meža stērste konstatēta vienu reizi, kad 17.09.75. Papes gredzenošanas stacionārā tika noķerts viens jaunais putns (Бауманис, 1979).

28.06.85. 10 km uz D no Ventspils, 2 km attālumā no jūras, kārkliem un bērzinjiem aizaugušā zāļu purvā Medoles strauta malā tika atrasta meža stērstes ligzda ar 5 mazuljiem (novēroti ar abi vecie putni). Ligzda atradās kārklā starp četriem slīpiem stumbriem 0,5 m virs zemes. Tā veidota no pussatrūdējušām, galvenokārt lancetveida ciesas lapām, izklāta ar niedru ziedkopu skarām un sausām graudzāļu lapiņām. Ligzdas augstums - 8 cm, ārējais diametrs - 9 cm, iekšējais diametrs - 6 cm, dzilums - 4,5 cm.

8.07.85., atkārtoti apmeklējot šo vietu, konstatēts, ka ligzda bija izvesta, tās tuvumā novērots dziedošs ♂. Izvestā ligzda ievākta un atrodas Latvijas PSR Dabas muzeja fondos.

#### LITERATŪRA

1. European news. - British Birds, 1982, Vol.75, N 1, 25-30.
2. Ots A. Põhjatsiitsitaja Sūrgaveres. - Eesti loodus, 1983, N 12, lk.806.

3. Roots I. Põhjatsii+sitaja - uus haudelind Eestis. - Eesti loodus, 1980, N 1, lk.48.
4. Бауманис Я.А. Редкие виды птиц, отловленные в Пале в течение 10 лет (1966 - 1975). - В кн.: Динамика популяций и появление позвоночных животных Латвийской ССР. Рига, 1979, с. 74-76.
5. Иванов А.И. Каталог птиц СССР. - Л.: Наука, 1976.-276 с.
6. Мальцевский А.С., Пукинский Ю.Б. Птицы Ленинградской области и сопредельных территорий: История, биология, охрана. Т.2. - Л.: Изд-во Ленингр. ун-та, 1983. - 504 с.
7. Степанян Л.С., Матюхин А.В. О встречах овсянки-ремеза в Московской области. - Орнитология, 1983, вып. 18, с.180-181.

A.Strazds, M.Strazds  
Latvijas mežierīcības izpētītāja

Страздс А.Дз., Страздс М.Дз. (Латвийское лесоустроительное предприятие). Первый случай гнездования овсянки-ремеза - *Emberiza rustica* Pall. - в Латвии.

28.06.85 10 км южнее г. Вентспилс и 2 км от моря на заросшем ивыком низинном болоте впервые для Латвии найдено гнездо овсянки-ремеза. В ней было 5 птенцов. Гнездо находилось между четырех стволов ивы на высоте 0,5 м. 08.07.85 птенцы были выведены и вблизи наблюдался пение самец. Это одна из самых южных находок гнезда овсянки-ремеза в Европе.

A.Strazds, M.Strazds (Latvian Forest Surveying Office). First nesting of the Rustic Bunting - *Emberiza rustica* Pall. - in Latvia.

28.06.85. on a fen 10 km South from Ventspils and 2 km from Baltic Sea a nest of the Rustic Bunting with 5 youngs was found. The nest was situated in a Willow-bush 0,5 m above the ground. A singing male was observed near the nest. This is the first breeding record of the Rustic Bunting in Latvia and one of the most southernly breeding occasions of the species ever recorded.